
Protokół Nr XXI/13
sesji Rady Gminy Orla

z dnia 13 września 2013 r.

Obrady XXI Sesji Rady Gminy Orla odbyły się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy
Orla w godzinach od 10 00- 1100. W sesji wzięło udział 13 radnych. W obradach uczestniczyli:
Pan  Piotr  Selwesiuk  –  Wójt  Gminy,  Pan  Wojciech  Rutkowski  –  Komendant  Powiatowy
Policji w Bielsku Podlaskim, Pan Jan Szkoda – Z-ca Komendanta Powiatowego Państwowej
Straży  Pożarnej  w Bielsku Podlaskim, Pani  Maria  Tomczuk – Dyrektor  Zespołu  Szkół  z
d.n.j.b. im. Ziemi Orlańskiej w Orli, Pani Joanna Onufryjuk – Skarbnik Gminy, Pan Marcin
Parfieniuk – Dzielnicowy Rewiru w Orli oraz sołtysi poszczególnych sołectw.
Listy obecności stanowią załączniki Nr 1, 2, 3 do protokołu.
Przebieg sesji protokołowała Pani Mariola Kubajewska – inspektor  Urzędu Gminy Orla. 

Obradom przewodniczył Pan Aleksander Klin - Przewodniczący Rady Gminy. 
Przewodniczący  Rady  Gminy  Orla  otworzył  obrady  XXI  sesji.  Powitał  radnych,  osoby
zaproszone oraz sołtysów. Stwierdził,  że na sali  jest obecnych 13 radnych, a więc obrady
Rady są prawomocne. 
Radna Maria Sajewicz oraz Anna Zyrczuk Żar usprawiedliwiły swoje nieobecności.

Ad.  2.  Przewodniczący  Rady  Gminy Orla przedstawił  projekt  porządku  obrad.
Przypomniał, iż został on radnym przedstawiony w zaproszeniach na sesję. 
Zaproszenia stanowią załączniki Nr 4, 5, 6 do protokołu.
Przewodniczący  Rady  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  projektu  porządku  obrad  będą
zgłaszane uwagi bądź propozycje zmian.
Do porządku  obrad wniosków i  uwag nie  wniesiono wobec czego  Przewodniczący Rady
Gminy Orla zarządził głosowanie nad porządkiem obrad.
Rada  Gminy  w  zarządzonym  jawnym  głosowaniu  (13  głosami  ,,za”,  0  -  ,,przeciw”,  
0 – ,,wstrz.”) przyjęła następujący porządek obrad:

1) Otwarcie sesji.
2) Przyjęcie porządku obrad.
3) Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
4) Rozpatrzenie informacji o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami.
5) Analiza informacji o stanie realizacji  zadań oświatowych gminy w roku szkolnym

2012/2013, stan przygotowań do nowego roku szkolnego.
6) Analiza informacji o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie gminy

Orla.
7) Analiza informacji o realizacji zadań w zakresie ochrony przeciwpożarowej na terenie

gminy Orla.
8) Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2013 r.
9) Wnioski, interpelacje i zapytania radnych.
10) Odpowiedzi na wnioski, interpelacje i zapytania.
11) Wolne wnioski.
12) Zakończenie obrad.

Ad. 3.  Przewodniczący Rady Gminy Orla zwrócił się  z zapytaniem, czy do protokołu  
z poprzedniej sesji będą wnoszone uwagi bądź zastrzeżenia. 
Uwag i zastrzeżeń do protokołu nie wniesiono, wobec czego Przewodniczący zaproponował
jego przyjęcie bez odczytania. 



Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za – 12 przeciw – 1, wstrz. – 0) przyjęła bez
odczytania Protokół Nr XX/13 sesji Rady Gminy Orla z dnia 27 sierpnia 2013 r.

Ad. 4. Informację o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami przedstawił Pan Piotr
Selwesiuk - Wójt Gminy Orla. 
Wójt poinformował, iż w okresie między sesjami zostały zrealizowane następujące zadania:
1) w  dniu  05  września  2013r.  odbył  się  drugi  przetarg  nieograniczony na  budowę

oczyszczalni ścieków oraz przebudowę sieci kanalizacji sanitarnej obsługującej budynki
wielorodzinne w Dydulach. W wyznaczonym terminie wpłynęły trzy oferty. Najniższą
cenę,  tj.  1 054  100,00  zł  brutto, zaoferowało  Przedsiębiorstwo  Wielobranżowe
„DARTOM” s.c. Tomasz Sylwester Skup, Dariusz Sawicki z Białegostoku, natomiast
najwyższą  cenę  –  1 266  900,00  zł  brutto  zaoferował  Rejonowy  Związek  Spółek
Wodnych w Siemiatyczach. Kwota przeznaczona przez gminę (dofinansowanie ANR)
na realizację zadania wynosi  836 862,44 zł. 

2) złożono wniosek o wydanie pozwolenia na budowę Gminnego Centrum Kultury w Orli.
3) zebrano oferty na wykonanie dokumentacji  projektowych na niżej wymienione ulice

w Orli:
- przebudowę ulic: 1-go Maja, Spółdzielczej i Parkowej w Orli. Najniższą cenę 26 937,00 zł
brutto zaoferował Pan Mirosław Iwaniuk.
- przebudowę części ulicy Partyzantów w Orli. Najniższą cenę 5 900,00 zł brutto zaoferował
Pan Mirosław Iwaniuk.
-  przebudowę ulicy Piaskowej w Orli.  Najniższą  cenę 7 800,00 zł  brutto  zaoferował  Pan
Aleksander Gołąbiecki.
Umowy zostały podpisane w dniu 10 września br.
4) przygotowywany jest wniosek w ramach programu wieloletniego „Narodowy Program

Przebudowy Dróg lokalnych – Etap II  Bezpieczeństwo – Dostępność – Rozwój” na
realizacje w 2014 r. inwestycji   pod nazwą „Rozbudowa drogi  gminnej 108268B w
miejscowości Koszele”. Wartość w/w zadania  wynosi 3 393 243,42 zł (dotacja, o którą
się ubiegamy - 1 628 715 zł). Termin złożenia wniosku upływa 30 września b.r. 

5) Powiat  Bielski  rozstrzygnął  konkurs  na  opracowanie  dokumentacji  projektowej  na
następujące drogi i ulice na terenie gminy Orla:

- Gredele – Koszki z przebudową mostu,
- mostu na ul. Bielskiej w Orli,
- drogi od Topczykał w kierunku Orli,
- ul. we wsi Gregorowce (odcinek gminny i odcinek powiatowy),
6) przygotowano dokumentację  projektową na wykonanie rowów odwadniających ulicę

wsi  Koszele.  Wartość  kosztorysowa  wynosi  78 984,38  zł.  Gmina  musi  uzyskać
pozwolenie wodnoprawne i pozwolenie na budowę;

7) zakończono I etap wymiany ogrodzenia pomiędzy placem szkolnym, a posesją Państwa
Cetra i Pani Czykwin. Drugi etap zadania – ogrodzenie od ul. Ogrodowej i od Państwa
Rogoza zostanie zrealizowany do 11.10.2013 r.;

8) w dniu 30 sierpnia 2013 r. odebrano od Wykonawcy – Przedsiębiorstwa Drogowo –
Mostowego  „MAKSBUD”  Sp.  z  o.o.  z  Bielska  Podlaskiego  roboty  polegające  na
przebudowie drogi gminnej Nr 108278B we wsi Malinniki;

9) dwutygodnik "Wspólnota" opublikował w nr 14/2013 ranking zamożności samorządów.
Jest to jeden z najważniejszych i najbardziej prestiżowych rankingów w Polsce. W 2012
r. dochód w gminie Orla na mieszkańca wyniósł 3 454,35 zł, co daje 45 pozycję wśród
1571 samorządów w Polsce. W 2006 r. zajmowaliśmy 1396 pozycję, w 2009 r. - 933, w
2011 - 423, obecnie 45 miejsce. Jest to największy wzrost w rankingu zamożności w
kraju.  Zmiana  pozycji  gminy  w rankingu  jest  następstwem budowy zakładu  Grupy
IKEA i płaconych m.in. przez ten podmiot podatków. W województwie podlaskim na
chwilę obecną gmina Orla zajmuje 2 miejsce, a w powiecie bielskim jest liderem.
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10) wychodząc  naprzeciw  oczekiwaniom  przedsiębiorców,  gmina  opracowała  plan
zagospodarowania  przestrzennego  obejmujący  obszar  54  hektarów,  położonych  na
gruntach wsi Topczykały. Zgodnie z planem tereny można przeznaczyć pod zabudowę
przemysłową, składowo-magazynową oraz usługowo-produkcyjną wraz z obiektami i
urządzeniami towarzyszącymi, a także zielenią. Kompleks terenów pod inwestycje jest
położony  przy  drodze  krajowej  Nr  66  prowadzącej  do  przejścia  granicznego  w
Połowcach (ok. 35 km). Obszar ograniczony jest także drogą powiatową Nr 1679B oraz
drogą gminną. W odległości około 1 kilometra przebiega linia kolejowa Białystok -
Czeremcha.  Teren  przylega  do  obszaru  przeznaczonego  pod  usytuowanie  turbin
wiatrowych.  Gminna sieć  wodociągowa przebiega  we wsi  Topczykały  w odległości
około 400m od terenów inwestycyjnych, zaś linia wysokiego napięcia doprowadzona
jest do fabryki płyt HDF firmy SWEDSPAN POLSKA Sp. z o.o., wchodzącej w skład
Grupy IKEA, znajdującej się w odległości około 700m od obszaru inwestycyjnego.

11) w dniu 1 września b.r. odbył się Białoruski Festyn Ludowy „Orlańskie Spotkania”. Na
festynie  gościliśmy  oficjalną  delegację  z  Świsłockiego  Rejonu  Białorusi,  z  którym
chcemy nawiązać współpracę.   Przewodniczący Świsłockiego Rejonowego Komitetu
Wykonawczego  Pan  Oleg  Mieczysławowicz  Targonski  przekazał  nam  podpisane
porozumienie o współpracy.

Ponadto w okresie między sesjami:
-  w autobusie szkolnym „Autosan” wymieniono dwie opony za cenę 3 tys. zł.
- nawieziono część drogi ul. Partyzantów i ul. Plac Fabryczny w Orli,
- ułożono przepust w drodze do kolonii Baranowce i w Malinnikach,
- usunięto awarie  wodociągową w Malinnikach, 
- odkrzaczono drogę do stacji Gregorowce.
Przewodniczący  Rady  podziękował  Wójtowi  Gminy  Orla  za  przedstawienie  informacji.
Następnie zwrócił się do radnych z zapytaniem, czy będą zgłaszane pytania, bądź uwagi.
Radny M. Mincewicz  zwrócił  się  z zapytaniem, czy w roku bieżącym i w 2014 r.  będą
widoczne postępy związane z budową Centrum Kultury w Orli.
Wójt Gminy poinformował, iż kosztorys budowy obiektu opiewa na 6 mln złotych, stąd, też
po uzyskaniu pozwolenia na budowę konieczne będzie poszukiwanie źródeł dofinansowania
przedsięwzięcia.
Radny M. Mincewicz zauważył, że jeśli gmina dofinansowuje remonty świetlic wiejskich na
terenie gminy, to również i  na Centrum Kultury w Orli  powinna wygospodarować środki
finansowe.
Wójt Gminy stwierdził, iż to Rada Gminy zadecyduje, jakie inwestycje będą realizowane.
Radny M. Chmielewski, nawiązując do planowanej przebudowy części ulicy Partyzantów w
Orli,  zwrócił  uwagę  na  konieczność  utrzymania  dotychczasowego  poziomu  ulicy,  gdyż
posesje będą zalewane.
Wójt  poinformował,  iż  te  kwestie  będą  rozpatrywane  przez  projektanta,  który  będzie
dysponował mapami terenu, jak również rozmawiał z mieszkańcami. Dodał, że przyjrzy się
problemowi. 
Innych wypowiedzi nie odnotowano.

Ad. 5.  Przewodniczący Rady Gminy  przystąpił  do realizacji  kolejnego punktu porządku
obrad –  analizy informacji o stanie realizacji zadań oświatowych gminy w roku szkolnym
2012/2013. Stwierdził, iż radni zapoznali się z informacją na posiedzeniach Komisji. Zwrócił
się z zapytaniem, czy do informacji będą zgłaszane uwagi bądź zapytania.
Dyskusji w sprawie informacji nie podjęto.
Informacja stanowi załącznik Nr 7 do protokołu.
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Ad. 6.  Informację o stanie bezpieczeństwa i  porządku publicznego na terenie gminy Orla
przedstawił  Pan  Wojciech  Rutkowski  Komendant  Powiatowy  Policji  w  Bielsku
Podlaskim.  Informacja stanowi załącznik Nr 8 do protokołu.
Radny  L.  Koniuch zwrócił  się  z  zapytaniem  o  ilość  przestępstw  popełnionych  przez
mieszkańców gminy Orla. Ponadto zapytał, czy zostali wykryci sprawcy odpowiedzialni za
zdewastowanie Synagogi w Orli oraz za włamanie do bankomatu w Orli.
Radny M. Mincewicz poprosił o informacje: kiedy i w jakich godzinach urzęduje w Orli oraz
na terenie gminy dzielnicowy, gdyż jest trudno dostępny. Docierają do niego wiadomości, że
dzielnicowego  na  terenie  gminy  ma  nie  być.  Jeśli  rzeczywiście  tak  ma  być,  to  będzie
wnioskował  o  dofinansowanie  do  kosztów  zatrudnienia  takiej  osoby,  gdyż  mieszkańcy
potrzebują Policji.  Ponadto  wyraził  pogląd,  iż  korzystniej  byłoby jeśli  na miejscu  byłaby
Policja,  a nie z dojazdu.  
Komendant  Powiatowy Policji poinformował,  iż  gmina Orla  jest  najbardziej  bezpieczną
gminą w powiecie i w regionie, gdyż statystyki  wskazują,  iż jest  ona najmniej zagrożona
przestępczością,  co  wynika  z  postawy  obywatelskiej,  jak  również  dzielnicowego,
przydzielonego na teren gminy Orla. Nieobecność dzielnicowego może wynikać z potrzeby
zastępowania dzielnicowego z innego terenu. Kontynuując dodał, że poważnych zdarzeń na
terenie  gminy  nie  odnotowano,  poza  kilkoma:  rozbojami  związanymi  z  uprowadzeniem
taksówki,  włamaniem  do  sklepu  GS,  kradzieżą  rowerów  oraz  narkotykami  wśród  osób
nieletnich.  Tu  poprosił  o  wyczulenie  młodzieży,  że  lekkie  narkotyki  -  to  jest  wstęp  do
twardych  narkotyków.  Ponadto  dwa  zdarzenia  dotyczyły  zgonów  osób  nadużywających
alkohol (bez udziału osób trzecich). Poruszył również kwestie finansowania Policji, które co
prawda należą do władz rządowych, ale jak stwierdził bez wsparcia władz samorządowych
nie mógłby finansować pewnych przedsięwzięć . 
Radny M. Mincewicz zwrócił się z zapytaniem, czy nie można byłoby zorganizować psa,
który wykrywa narkotyki. Zapytał także, czy Policja na swoim terenie prowadzi akcje typu
„bezpieczny autobus”.
Komendant Powiatowy Policji w Bielsku Podlaskim poinformował, iż Bielska Policja nie
posiada psa wykrywającego narkotyki. Dodał, że akcje związane z wykrywaniem narkotyków
w szkołach przy  pomocy psa  spotkały  się   z  nieprzychylnością  rodziców, dlatego  nie  są
prowadzone. W większości szkół jest monitoring, a nauczyciele zostali przeszkoleni m.in. w
kwestiach  nieracjonalnych  zachowań  uczniów po  zażyciu  narkotyków.  W odniesieniu  do
akcji „bezpieczny autobus” poinformował, iż Policja w całym kraju została zobowiązana do
sprawdzania  „gimbusów”  i  czasu  pracy  kierowców.  W  związku  z  tym  do  wszystkich
samorządów  powiatu  bielskiego  zostały  wystosowane  pisma  informujące  o   kontrolach
„gimbusów”. 

Radny E. Kalina zwrócił się z zapytaniem, czy dzielnicowy, poznał już sołtysów z terenu
gminy Orla.
Dzielnicowy rewiru w Orli poinformował, iż na bieżąco kontaktuje się z sołtysami. 

Przewodniczący  Rady Gminy zwrócił  się  do  radnych i  osób uczestniczących w sesji  z
zapytaniem, czy do przedstawionych w informacji  zagadnień będą  zgłaszane uwagi,  bądź
zapytania.
Uwag i zapytań nie zgłoszono.
Przewodniczący  Rady  Gminy  podziękował  Komendantowi  Powiatowej  Policji  w  Bielsku
Podlaskim za przedstawienie informacji oraz udzielenie wyjaśnień. 

Ad. 7. Informację o realizacji zadań w zakresie ochrony przeciwpożarowej na terenie gminy
Orla  przedstawił  Pan  Jan  Szkoda  –Z-ca  Komendanta  Powiatowego  Państwowej  Straży
Pożarnej w Bielsku Podlaskim. 
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Radny M. Mincewicz zwrócił się  z zapytaniem, czy ma być odebrane ubezpieczenie dla
strażaków, bo słyszał w mediach tę informację.
Z-ca  Komendanta  Powiatowego  Państwowej  Straży  Pożarnej  w  Bielsku  Podlaskim
poinformował, iż informacje, o których słyszał radny dotyczą służb mundurowych. Obecnie
osoba która przebywa na zwolnieniu lekarskim w służbach mundurowych otrzymuje 100%
wynagrodzenia.  Ma  to  ulec  zmianie  i  będzie  to  80%  wynagrodzenia,  tak  jak  to  jest  w
przypadku pozostałych pracowników. 
W dalszej części dyskutowano również o emeryturach  ZUS i KRUS.
Innych wypowiedzi nie odnotowano.
Informacja stanowi załącznik Nr 9 do protokołu.
W  związku  z  brakiem  pytań  do  przedstawionej  informacji Przewodniczący  Rady
podziękował  Z-cy  Komendanta  Powiatowego  Państwowej  Straży  Pożarnej  w  Bielsku
Podlaskim za przygotowanie informacji i za udział w sesji.

Ad. 8. Przewodniczący Rady Gminy Orla  przystąpił do realizacji 8 pkt porządku obrad -
,,Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2013 r.”. Zwrócił się z zapytaniem,
czy będą w tej sprawie wnoszone uwagi bądź zapytania. Pytań i wniosków radni nie zgłosili,
w związku z czym Przewodniczący poddał projekt pod głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę Nr XXI/153/13 w sprawie zmian w budżecie gminy na 2013 r.
Uchwała stanowi załącznik Nr 10 do protokołu.

Ad. 9. W punkcie wnioski, interpelacji i zapytania radnych głosu nie zabrano.
Ad. 10. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych nie odnotowano.
Ad. 11. W wolnych wnioskach głos zabrali:

Radny M. Chmielewski nawiązał do rankingu zamożności samorządów, opublikowanego w
dwutygodniku "Wspólnota" i 45 pozycji gminy Orla w kraju pod względem przychodu na
jednego mieszkańca. Stwierdził, iż zamożność gminy nie ma przełożenia na rozwój małej i
średniej  przedsiębiorczości  na  terenie  gminy.  Uchwała  podjęta  w  poprzedniej  kadencji
dotycząca udzielania przedsiębiorcom pomocy regionalnej na tworzenie nowych miejsc pracy
związanych  z  nową  inwestycją,  w  formie  zwolnienia  od  podatku  od  nieruchomości,
faworyzuje duże przedsiębiorstwa, a mały zakład musi płacić podatki. W centrum Orli wiszą
informacje „na sprzedaż”( budynki GS SCh). Młodzi, którzy chcieliby założyć działalność
mają utrudnione warunki. Uchwała stawia obywateli nie równo przed prawem. W związku
tym  wnioskuje  o  przeanalizowanie  na  następnych  posiedzeniach  Rady  Gminy  obecnie
obowiązującej uchwały i ewentualne wniesienie pod obrady zmiany tej uchwały.

Wójt Gminy wyraził pogląd, iż to, że to że gmina jest zamożna nie przekłada się na domowy
budżet  każdego  z  nas.  Jednak  gmina  nie  ma  wpływu  na  to,  jak  funkcjonuje  dane
przedsiębiorstwo. Nawiązując do uchwały oznajmił, iż uzależnia ona wysokość ulgi od ilości
utworzonych miejsc pracy, ale nie była ona podejmowana dla konkretnej firmy i każdy może
skorzystać z ulgi. Przypomniał, iż spółka SWEDSPAN nie jest zwolniona z płacenia podatku
od nieruchomości i płaci wszystkie przewidziane prawem zobowiązania wobec gminy. Jeżeli
będzie oficjalny wniosek radnego, to będzie można powrócić do tej uchwały na najbliższej
sesji.

Radny M. Chmielewski jeszcze raz zaznaczył, iż na myśli ma demokratyczne stwarzanie
możliwości  do  rozwoju  działalności  gospodarczej.  Obowiązująca  na  terenie  gminy  Orla
uchwała, która faworyzuje tylko „dużych”, nie jest demokratyczna i nie traktuje wszystkich
ludzi  jednakowo.  Jeżeli  stwarzamy  dogodne  warunki  dla  rozwoju  przedsiębiorczości,  to
robimy  to dla wszystkich, a nie tylko tych wybranych.
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Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, iż możemy wrócić w każdej chwili do uchwały i
przeanalizować jej zapisy. 

Na tym dyskusję w danej sprawie zakończono.

W dalszej  części  sołtys  wsi  Dydule  zwrócił  się  z  zapytaniem, czy  mieszkańcy otrzymają
blankiety informujące o terminie opłaty za śmieci.
Wójt poinformował, iż nie ma na chwilę obecną blankietów informujących o terminie opłaty
za odpady komunalne. wpłaty za III kwartał należy dokonać do 30 września b.r. 
Innych wypowiedzi nie odnotowano.

Ad.12. W  związku  z  wyczerpaniem  porządku  obrad  Przewodniczący  Rady  Gminy
podziękował radnym i osobom zaproszonym za udział w sesji po czym zamknął obrady. 

   Protokołowała    Przewodniczący Rady

Mariola Kubajewska                                   Aleksander Klin
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